

食管鳞癌中p16基因启动子区甲基化及其表达

宋长山[1] 谭家驹[2] 崔金环[2] 徐致祥[2] 杨光[2] 司建华[2]

[1]广东佛山顺德区中西医结合医院胸外科,528333 [2]佛山市第一人民医院胸外科,528333

p16 Gene Methylation and Expression in Esophageal Squamous Cell Carcinoma

SONG Chang-shan¹, TAN Jia-ju², CUI Jin-huan², XU Zhi-xiang², YANG Guang², SI Jian-hua²

1. Department of Thoracic Surgery, Shunde Integrated Chinese and Western Medical Hospital, Foshan, China 528333; 2. Department of Thoracic Surgery, The First Hospital of Foshan

- 摘要
- 参考文献
- 相关文章

全文: PDF (238 KB) HTML (0 KB) 输出: BibTeX | EndNote (RIS) 背景资料

摘要 目的探讨食管鳞癌 (ESCC) p16基因甲基化的状况及其表达与食管鳞癌临床病理特征之间的关系。方法采用甲基化特异性PCR方法 (MSP) 分别检测75例食管癌组织、癌旁组织和切缘组织p16基因启动子区域CpG岛甲基化状态。采用Envision免疫组化法检测食管癌组织及癌旁组织的p16蛋白的表达。结果75例标本中, 食管癌组织、癌旁组织和切缘组织p16基因甲基化率分别为41. 3% (31 / 75)、13. 3% (10 / 75)和6. 67% (5 / 75)。癌组织和癌旁组织P16蛋白的阳性表达率分别为29. 3% (22 / 75)和56. 7% (17 / 30)。31例癌组织p16基因甲基化阳性标本中有2例 (6. 4%) 检测到P16蛋白的表达, 而44例癌组织p16基因甲基化阴性标本中有20例 (45. 5%) 检测到P16蛋白的表达。食管癌组织p16基因甲基化率显著高于癌旁组织和切缘组织 (P < 0.01), P16蛋白表达与p16基因甲基化呈负相关。p16基因启动子区甲基化与食管癌的组织学分级、肿瘤部位无明显相关, 与临床分期、淋巴转移密切相关。结论p16基因甲基化在食管癌发生发展中起着重要作用, 食管鳞癌的分期和淋巴结转移与p16基因甲基化之间有密切关系。

关键词: 食管鳞癌 p16基因 DNA甲基化 甲基化特异性PCR

Abstract: Objective To detect the hypermethylation status of the 5' Cp G island locating in the promoter region of p16/ IN K4 gene and its expression in esophageal squamous cell carcinoma (ESCC), and to analyze the relationship between the aberrant methylation of p16/ IN K4 gene and clinical manifestation. Methods The hypermethylation of the p16/ IN K4 promoter region was detected by methylation specific polymerase chain reaction (MSP) in all esophageal cancer tissues, adjacent tissues and each corresponding edge of dissection. With Envision immunohistochemistry, both esophageal carcinoma tissue and their adjacent mucosa tissue were stained by using the monoclonal antibody against the human P16 protein respectively. Results In 75 cases of ESCC, hypermethylation of the p16/ IN K4 promoter region was detected in 5 cases of dissected edge tissues 6. 67% (5/ 75), 10 cases of adjacent normal esophageal mucosa 13. 3% (10/ 75), 31 cases of ESCC tissue 41. 3% (31/ 75), respectively. The positive rate of p16 gene expression was 29. 3% (22/ 75) in ESCC tissues, 56. 7% (17/ 30) in adjacent mucosa tissues. p16 gene expression was detected in 5 of 31 cases of (16. 1%) p16 methylation positive ESCC and 17 of 44 cases of (38. 6%) p16 methylation negative ESCC. There is a notable difference of hypermethylated rate between latter cancerous lesion group and both former normal groups (P < 0. 01). There are obvious negative correlation between p16 gene methylation and p16 gene expression (P < 0. 01). No correlation was found between existence of 5' Cp G island of p16 gene hypermethylation in ESCC tissues and histological grade, the position of tumor, but correlated closely with clinical stages and lymphoid metastasis. Conclusion The results support that the p16/ IN K4 gene promoter hypermethylation might be involved in the pathogenesis of squamous cell carcinoma of the esophagus, and which is closely correlated with the TNM stage and lymph node metastasis in ESCC.

Key words: Esophageal squamous cell carcinoma p16 gene DNA methylation Methylation specific PCR

服务

- 把本文推荐给朋友
- 加入我的书架
- 加入引用管理器
- E-mail Alert
- RSS

作者相关文章

- 宋长山[] 谭家驹[] 崔金环[] 徐致祥[] 杨光[] 司建华[]

收稿日期: 2007-01-16;

引用本文:

宋长山[] 谭家驹[] 崔金环[] 徐致祥[] 杨光[] 司建华[] . 食管鳞癌中p16基因启动子区甲基化及其表达[J]. 肿瘤防治研究, 2008, 35(1): 14-17.

SONG Chang-shan. p16 Gene Methylation and Expression in Esophageal Squamous Cell Carcinoma[J]. CHINA RESEARCH ON PREVENTION AND TREATMENT, 2008, 35(1): 14-17.

没有本文参考文献

没有找到本文相关文献